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Zápis č. 6/2014 

ze společného jednání Rady Plemenné knihy drůbeže a Ústřední odborné komise 

chovatelů drůbeže, které se konalo dne 25. listopadu 2014 v Praze 

 
Přítomni:   Václav Brdička, Pavel Hrubeš, Jaroslav Kalaš, Ivan Pavel, Ing. Ludvík Smolek, Ing. Eliška  

                   Stejskalová, Josef Škoda, Ing. František Šonka, Prof. Ing. Eva Tůmová, CSc., Josef Vilhelm 

Omluveni: Jaroslav Bayer, Miloslav Hertl, Tadeáš Jokiel, Ing. Richard Konrád, Ing. Zdena Soukupová, CSc.,  

                   RNDr. Milan Tyller, Peter Žuffa 

 

 

PROGRAM: 

1. Úvod, kontrola usnesení z minulých jednání 

2. Plemenná kniha drůbeže v roce 2014 a genetické zdroje drůbeže 

3. Zhodnocení CV Chovatel 2014 

4. Plán práce na rok 2015 

5. Různé, diskuse, závěr 

 

Ad 1)   Úvod, kontrola usnesení z minulých jednání 

     Jednání svolali Jaroslav Bayer, předseda ÚOK CHD, a Prof. Ing. Eva Tůmová, CSc., 

předsedkyně Rady Plemenné knihy drůbeže, která jednání zahájila a první část rokování 

vedla. Druhou část z pověření řídil Josef Vilhelm, člen ÚOK CHD. V úvodu jednání 

přítomní blahopřáli Ing. Františku Šonkovi, emeritnímu předsedovi ÚOK CHD,  k 

letošnímu významnému životnímu jubileu. 

    Pořízením zápisu byla pověřena Eliška Stejskalová, jeho ověřením Josef Vilhelm. 

Následovala kontrola usnesení z minulých jednání. Usnesení DR 13/5/3/1 a DR 13/5/3/2 

z posledního společného jednání a dále Usnesení DR 14/5/1/1 až DR 14/5/5/5 z jednání 

ÚOK CHD jsou (až na Usnesení DR 14/5/5/1) splněna.  

USNESENÍ DR 14/6/1/1: Zápis ze společného jednání Rady PKD a ÚOK CHD zpracuje 

Eliška Stejskalová, zápis ověří Josef Vilhelm. 

 

Ad 2)   Plemenná kniha drůbeže v roce 2014 a genetické zdroje drůbeže 

     Eliška Stejskalová seznámila přítomné s počty šlechtitelských a plemenných chovů a 

také chovů s genetickými zdroji českých hus a českých slepic, jež jsou evidované 

Plemennou knihou drůbeže. Byl zrekapitulován klíč pro vyplácení příspěvků těmto 

kontrolovaným chovům drůbeže.  

     Členové Rady Plemenné knihy drůbeže poté projednali a schválili Směrnice pro 

registraci a uznávání plemen, barevných rázů nebo variet drůbeže v ČSCH a také osnovu 

žádosti. Ivan Pavel, předseda Sboru posuzovatelů drůbeže, pohovořil o letošním 

uznávacím řízení genetických zdrojů drůbeže. Nově byly chovná hejna českých slepic 

zlatých kropenatých uznána i na univerzitách v Praze a Českých Budějovicích a v jim 

přidružených drobnochovech. Vzhledem k objemu dat (a též s ohledem na sledování 

populace z výzkumných důvodů) Prof. Ing. Eva Tůmová, CSc. projedná, aby evidence 

těchto nově uznaných hejn a chovů byla vedena odděleně od Plemenné knihy drůbeže. 

Důvodem jsou i personální možnosti v Plemenné knize drůbeže. 

     Ivan Pavel referoval o zpracování návrhu nové závazné metodiky pro uchování plemen 

drůbeže zařazených do Národního programu konzervace a využívání významných 



genetických zdrojů zvířat. Zdůraznil, že požadavek na oboustranně známý původ 

(konkrétní matka) je nesmyslný, za původ ze strany matky se u drůbeže považuje hejno. 

Prof. Ing. Eva Tůmová, CSc. vyjádřila přesvědčení, že MZe ČR bude při hodnocení návrhu 

nové metodiky brát v úvahu, že drůbež je polygamní zvíře a má na rozdíl od velkých 

hospodářských zvířat svoje specifika. Pro majitele genetických zdrojů platí důsledné 

dodržování zařazení zvířat do kmenů. Dále se jednalo o nepříbuzné subpopulaci českých 

slepic zlatých kropenatých.  

     Prof. Ing. Eva Tůmová, CSc. připomněla odborný seminář, který se ke genetickým 

zdrojům konal dne 9. října 2014 v aule České zemědělské univerzity v Praze-Suchdole, a o 

brožuře, kterou společně připravily ČZU, VÚŽV, v.v.i. a ČSCH.  

USNESENÍ DR 14/6/2/1: Byla schválena zcela nová Směrnice pro registraci a uznávání 

plemen, barevných rázů nebo variet drůbeže v ČSCH, a to včetně osnovy žádosti. Platnost 

– od 25. listopadu 2014.  

USNESENÍ DR 14/6/2/2: S VÚŽV, v.v.i. bude projednáno, aby hejna genetických zdrojů 

českých slepic, umístěná na univerzitách, a drobnochovy přidružené k univerzitám, byly 

evidovány odděleně od Plemenné knihy drůbeže. Projedná Prof. Ing. Eva Tůmová, CSc.,  

termín plnění do 31. 12. 2014. 

USNESENÍ DR 14/6/2/3: Při dalším projednávání návrhu nové závazné metodiky pro 

uchování plemen drůbeže zařazených do Národního programu konzervace a využívání 

významných genetických zdrojů zvířat, jež bude vedeno s VÚŽV, v.v.i. a MZe ČR, bude 

zdůrazňována polygamnost drůbeže a specifika chovu drůbeže (nezbytnost - původ ze 

strany matky - hejno). Zodpovídají všichni členové Rady Plemenné knihy drůbeže a ÚOK 

CHD, termín plnění – při všech následných jednáních s uvedenými institucemi.  

 

Ad 3)   Zhodnocení CV Chovatel 2014 

     Zhodnocení se ujal Ivan Pavel. Konstatoval, že po dlouhé době bylo vystaven vyšší 

počet drůbeže - 1532 kusů - která v průměru byla (stejně jako drůbež na CVMD) ve 

velmi dobré kvalitě. Meziokresní soutěž i podpora chovatelským klubům drůbeže byly 

zdařilým krokem, které jistě přispěly k navýšení počtu vystavených zvířat. 

K posuzovatelům se však výstaviště chová nekorektně, až nepřátelsky. Požadavek na 

společnou dopravu je jistě vzhledem ke snížení nákladů oprávněný, ale tuto podmínku 

nelze pokaždé splnit. Cestovné 1 Kč/km v případě, že autem přijede jeden posuzovatel, je 

zcela nepřijatelné. Navíc výstaviště je soukromá firma, takže cestovné by se mělo 

posuzovatelům správně vyplácet dle státní vyhlášky. Referoval o tom, že expozice drůbeže 

na CV byla rozdělena, přitom holubi mohli být v hale v prvním patře a drůbež celá 

v novém pavilonu. Většina drůbeže byla vystavena ve světelně nevyhovujících 

podmínkách a v různých klecích, některých na slámě. Zakrslá drůbež byla opět v neřezané 

slámě, takže byly zhoršené podmínky pro posuzování. Znovu se ukázalo, že chybějící 

destičky pod oceňovacími lístky, především u vodní drůbeže, vedou k brzkému zničení 

oceňovacích lístků. Ivan Pavel konstatoval, že takovéto velké akce nelze pořádat bez 

výstavního výboru. V porovnání se slovenskou celostátní výstavou, která se koná v Nitře a 

je i odpovídajícím způsobem vyzdobena, vychází naše CV vysloveně jako komerční 

záležitost.      

     O Mistrovství ČR v chovu drobných zvířat blíže pohovořil Josef Vilhelm. Zmínil se 

také o šetření Policie ČR, jež se týká ztráty výstavního fundusu. Václav Brdička 

zrekapituloval podmínky meziokresní soutěže a doporučil některé úpravy.  

USNESENÍ DR 14/6/3/1: Rada PKD a ÚOK CHD doporučuje pořádat před konáním CV 

jednání výstavního výboru, aby se předešlo opakovaným nesrovnalostem v organizaci CV. 

Zodpovídají – Jaroslav Bayer a Josef Vilhelm. Termín plnění – projednat na příštím 

zasedání ÚV ČSCH.  

 

Ad 4)   Plán práce na rok 2015 

     Následovalo projednání termínů jednotlivých akcí. Jednání ÚOK CHD: 6. března 2015 

(Pardubice), červen, září, listopad 2015 (operativně). Školení posuzovatelů drůbeže: 7. a 8. 

března 2015 (Pardubice). Další možné školení posuzovatelů v rámci CV. Ústřední 

konference delegátů odbornosti chovatelů drůbeže: 14. března 2015 (Praha).  Dále 



operativně zasedání výboru Sboru posuzovatelů drůbeže, standardové komise, školení 

adeptů.  

USNESENÍ DR 14/6/4/1: Byl schválen navržený plán práce na rok 2015. 

 

Ad 5)   Různé, diskuse, závěr 

- Z dotištěných Vzorníků plemen drůbeže jich bude deset zakoupeno z rozpočtu 

ÚOK CHD (pro budoucí adepty).  

- Na přípravě adeptů na posuzovatele drůbeže se budou podílet, kromě Václava 

Nedělky ml. také Zdeněk Dráb, Jaroslav Novák, Alois Sedlák, Ladislav Štolba, 

popřípadě další oslovení aktivisté – Josef Buršík, Martin Loukota atd. Školení, 

jednání ohledně adeptů, zkoušky adeptů atd. se budou svolávat vždy až po domluvě 

s předsedou ÚOK CHD.  

- Až budou doprodány stávající soupisové bloky pro posuzovatele drůbeže, připraví 

se do tisku nové, jinak graficky zpracované. 

- Vzhledem k jednáním s představiteli odbornosti chovatelů drůbeže, především ze 

Slovenska, byl předsedovi ÚOK CHD poskytnut na rok 2015 fond na úhradu 

občerstvení, v maximální výši 3000,- Kč.  

- Předsedoví ÚOK CHD se schvaluje cesta do Bratislavy na mezinárodní 

mistrovskou soutěž, kde bude jednat s čelnými představiteli SZCH, a to ve dnech 

17. až 18. ledna 2015. 

- Jednáno bylo o současné zodpovědnosti posuzovatelů za hodnocená zvířata na 

výstavách. Do budoucna za to, zdali je vystavené zvíře přihlášené jako 1,0 nebo 

0,1, bude zodpovídat chovatel (chovatel má vědět, co přihlašuje).  

USNESENÍ DR 14/6/5/1: Z rozpočtu ÚOK CHD bude nakoupeno deset Vzorníků plemen 

drůbeže (pro budoucí adepty). Zodpovídá Eliška Stejskalová. Termín – po dotisku 

publikace. 

USNESENÍ DR 14/6/5/2: Na přípravě adeptů na posuzovatele drůbeže se budou podílet, 

kromě Václava Nedělky ml., také Zdeněk Dráb, Jaroslav Novák, Alois Sedlák, Ladislav 

Štolba, popřípadě další oslovení aktivisté – Josef Buršík, Martin Loukota atd. Školení, 

jednání ohledně adeptů, zkoušky adeptů atd. se budou svolávat vždy až po domluvě 

s předsedou ÚOK CHD.  

USNESENÍ DR 14/6/5/3: Návrh nových soupisových bloků pro drůbež připraví, a tisk 

bloků vybaví, Josef Vilhelm. Termín – po doprodání stávajících bloků. 

USNESENÍ DR 14/6/5/4: Předsedovi ÚOK CHD se pro rok 2015 schvaluje fond 

maximálně 3.000,- Kč pro reprezentaci (hrazení občerstvení v rámci jednání s představiteli 

především SZCH atd.). 

USNESENÍ DR 14/6/5/5: Předsedovi ÚOK CHD se schvaluje cesta do Bratislavy ve 

dnech 17. a 18. 1. 2015 na mezinárodní mistrovskou soutěž, kde proběhnou jednání 

s čelnými představiteli SZCH. 

USNESENÍ DR 14/6/5/6: Bude prosazena změna – aby za  zvířata na výstavách (určení 

1,0 nebo 0,1) zodpovídal chovatel a nikoliv posuzovatel. Termín plnění – na Ústřední 

konferenci delegátů odbornosti chovatelů drůbeže 2015. 

 

Poté bylo jednání zakončeno. 

 

                                                                  Prof. Ing. Eva TŮMOVÁ, CSc., v. r.  

                                                        předsedkyně Rady Plemenné knihy drůbeže 

 

                                                                           Jaroslav BAYER, v. r. 

                                                                předseda ÚOK chovatelů drůbeže 

 

 
Zapsala – Eliška Stejskalová 

Ověřovatel zápisu – Josef Vilhelm 

 


